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Oœwiadczenie skierowane do minister zdrowia Ewy Kopacz

Problematyka zwi¹zana z refundacj¹ leków dla kombatantów jest niew¹tpliwie znana Ministerstwu
Zdrowia, poniewa¿ w œwietle obowi¹zuj¹cych przepisów wiele osób posiadaj¹cych status kombatanta
nie ma mo¿liwoœci dostêpu do bezp³atnych leków.

Refundacja dotyczy tylko osób bêd¹cych kombatantami, które sta³y siê inwalidami wojennymi. Po-
nadto obejmuje ona równie¿ osoby represjonowane, to jest wiêŸniów obozów niemieckich i sowieckich,
którzy doznali trwa³ego uszczerbku na zdrowiu, ich ma³¿onków pozostaj¹cych na ich wy³¹cznym utrzy-
maniu, wdowy i wdowców po zmar³ych inwalidach wojennych oraz osobach represjonowanych upra-
wnionych do renty rodzinnej.

Niestety ustawa nie objê³a swoim zasiêgiem osób, które podczas II wojny œwiatowej nara¿a³y swoje
¿ycie, walcz¹c w Powstaniu Warszawskim, ani osób walcz¹cych w partyzantce, nale¿¹cych do Szarych
Szeregów b¹dŸ innych organizacji zwi¹zanych z Polskim Pañstwem Podziemnym. Prawo do refundacji
leków nie przys³uguje tym osobom nawet w przypadku, gdy maj¹ orzeczon¹ I grupê inwalidzk¹.

Brak mo¿liwoœci zakupu leków refundowanych dotyczy wielu osób bêd¹cych ¿o³nierzami Armii Kra-
jowej i walcz¹cych w jej szeregach w Powstaniu Warszawskim. Osoby te, mimo posiadania uprawnieñ
kombatantów, maj¹ dzisiaj problem z otrzymaniem dofinansowania do leków, a przecie¿ s¹ to ludzie,
którzy stracili swoje zdrowie na skutek uczestnictwa w dzia³aniach wojennych. To w³aœnie prze¿ycia
wojenne, g³ód, cierpienia i represje, których doœwiadczyli z r¹k okupanta, a niejednokrotnie tak¿e z r¹k
rodaków, zagorza³ych zwolenników nowego ustroju, przyczyni³y siê do utraty przez nich zdrowia. Wielu
z nich ponios³o dotkliwy uszczerbek na zdrowiu w postaci trwa³ego inwalidztwa i dzisiaj potrzebuje po-
mocy. Niestety, nasz kraj nie wspiera tych osób, mimo ¿e tego potrzebuj¹. Przepisy prawne pomijaj¹
kombatantów, jeœli chodzi o przyznanie im prawa do bezp³atnego zaopatrzenia w leki.

Brak refundacji lekarstw dla takich osób stanowi wyraz wielkiej niesprawiedliwoœci spo³ecznej. Pañ-
stwo powinno wspieraæ wszystkich kombatantów walcz¹cych o wolnoœæ, bo im zawdziêcza swój byt.
Problematyka ta powinna byæ jasno i precyzyjnie unormowana, poniewa¿ nie mo¿e byæ tak, ¿e pozosta-
wia siê bez pomocy i wsparcia osoby, które uczciwie walczy³y o Ojczyznê, i teraz ona nie potrafi nawet
zagwarantowaæ im dostêpu do bezp³atnego zaopatrzenia w niezbêdne leki. W tym miejscu nale¿y zau-
wa¿yæ, ¿e zarówno ci, którzy zdecydowanie walczyli z cz³onkami Armii Krajowej, jak i zagorzali zwolenni-
cy komunistycznego systemu ciesz¹ siê dzisiaj spokojem, maj¹ wysokie emerytury oraz dofinansowanie
leków. Sytuacja wielu by³ych powstañców jest zupe³nie inna. ¯yj¹ bardzo skromnie, bo utrzymuj¹ siê
z niewielkiej renty inwalidzkiej oraz dodatku kombatanckiego, a przecie¿ potrzeby, zw³aszcza w zakresie
leczenia, s¹ znacznie wiêksze. Dlatego te¿ zdecydowanie uzasadnione by³oby stworzenie mo¿liwoœci
otrzymania bezp³atnego zaopatrzenia w leki przez tê w³aœnie grupê osób.

Maj¹c to na uwadze, zwracam siê do Pani Minister z nastêpuj¹cymi zapytaniami.
Czy Ministerstwo Zdrowia zamierza podj¹æ dzia³ania zmierzaj¹ce do udzielenia pomocy w refundacji le-

ków i œrodków medycznych lub do stworzenia mo¿liwoœci uzyskania dofinansowania do tych œrodków dla
¿yj¹cych bohaterów – powstañców warszawskich czy uczestników partyzanckich walk o niepodleg³oœæ?

Czy przewidywana jest w najbli¿szym czasie nowelizacja przepisów ustawy, która jasno i precyzyjnie
zagwarantowa³aby wszystkim kombatantom prawo do korzystania z refundacji leków?
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